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ویژه نامه هفتگی سبک زند         گی 
 و خانواد         ه روزنامه جوان

حلاليت و عذر ديگران را 
بپذيريد و سبكبال  سفر كنيد

  يكي از فضائل اخلاقي از خودگذشتگي و ايثار است كه گاهي 
اوقات اين صفت با روحيه قبول عذرخواهي ديگران و به تعبيري 
عذرپذيري خود را نش��ان مي دهد. جامعه مدرن امروزي با ساز 
وكارهاي خود باعث شده است بعضي انسان ها با غرق شدن در 
دنياي تكنولوژي و پيچيدگي هاي آن در اصلاح روابط اجتماعي 
خود دچار سردرگمي شوند، از اين رو نياز است به بعضي از صفات 
براي تقويت روابط اجتماعي و معاشرت هاي شايسته پرداخته 
و به نوعي با توجه به اين صفات اخلاق��ي باعث ارتقاي فرهنگ 
اخلاق و معنويت شويم. يكي از اين صفات مهم قبول عذرخواهي 
و عذرپذيري اس��ت؛ صفتي كه در روايات اه��ل بيت )ع( تعابير 
مختلفي براي آن ذكر شده است. مثلًا امام صادق)ع( مي فرمايد 
كم خردترين مردم كسى اس��ت كه به زير دستش ستم كند و 
كسى را كه از او عذرخواهى مى كند، نبخش��د. زيارت اربعين، 
مجالي اس��ت كه تا به موضوع حلاليت خواس��تن و عذرپذيري 
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سفر اربعين براي كودكان تمرين عاشقي است
اربعين عددي مقدس در ميان تمام اديان 
اس��ت و اين عدد براي ش��يعيان رنگ و 
بوي ديگري دارد. اربعين يادآور بازگشت 
غرورآفري��ن، پيروزمندانه و درعين حال 
مظلومانه كاروان اس��راي كرب��لا بعد از 
روشنگري هاي بسيار در مسير شام و در 
تاريخ اس��ت. اين روز بزرگ در كنار تمام 
غم هايش، نم��ودي از موفقيت و زندگي 
با خ��ود دارد و آن هم تماميت رس��الت 
حسيني اس��ت. در اربعين، تصويري كه 
از امام حسين)ع( ارائه مي شود تصويري 
باشكوه و عظيم است و نشانگر پيروزي او 
و يارانش در عاش��ورا. اين رويداد عظيم همواره در تاريخ شيعه بزرگ 
شمرده شده و مسلمانان كوشيده اند با حضور در كربلا، به عظمت آن 
بيفزايند و با امام حسين)ع( بيعت كنند و بگويند جاماندگان سپاه اويند 
و آماده اند تا در سپاه فرزندش مهدي)عج( جان فشاني كنند. خوشبختانه 
در سال هاي اخير، حضور دسته جمعي مردم از كشورهاي مختلف دنيا 
در پياده روي بزرگ اربعين، شرايطي را براي خانواده ها ايجاد كرده است 

تا با همراهي كودكان و نوجوانان شان به زيارت كربلا بروند. 
اين مسير براي كودك و نوجوان از ساحت هاي مختلف ارزشمند است. 
در مسير پياده روي اربعين، كودكان و نوجوانان با تجربه مسائل مختلف، 
مهارت هايي را در خود افزايش مي دهن��د. همراهي و همدلي، فرمان 
پذيري، مش��اركت و كار گروهي، صبر و اس��تقامت، نظم و زمانبندي، 
احترام به جامعه انساني، كمك به افراد سالمند و كوچك تر از خود، ايثار 
و فداكاري و تفكر درباره چرايي داس��تان عاشورا، از مهم ترين مسائلي 
است كه كودكان و نوجوانان با حضور در پياده روي اربعين مي آموزند. 

حضور پرش��ور اين گروه س��ني در ميان جامعه بزرگسال، رنگ و بويي 
خاص ب��ه راهپيماي��ي اربعين مي ده��د. ماهيت وجودي ك��ودكان و 
نوجوانان كه سرشار از زندگي و طراوت است، مي تواند تصويري متفاوت 
از اين همايش بزرگ مذهبي ارائه دهد و آن را با ديگر گردهمايي هاي 
دنيا متفاوت كند. حضور فعال، س��خاوتمندانه، مؤدبانه و پرش��ور اين 
گروه هاي سني، يادآور عشق حسيني به كودكان است. آنچه از سيره 
امام حسين)ع( و ياران و برادرانش رسيده است، نشان دهنده مهرباني 
تكرار نشدني اين بزرگان به كودكان است. حضور آنها در مراسم اربعين 
پاسخي است به اين محبت بي دريغ كه كودكان و نوجوانان با توجه به 
طينت، طبيعت و فطرت پاكشان آن را دريافت مي كنند وكشش آنها 
به اين مراسم شورانگيز بي دليل نيس��ت. با اين حال خانواده ها بايد تا 
مي توانند بكوشند در مسير پياده روي اربعين به نيازها و دنياي كودكان 

و نوجوانان توجه كنند. 
كودك با تنفس در هواي اربعين ولايت پذيري را زندگي و خود را آماده 
سربازي در ركاب امام زمان)عج( مي كند و لازم است خانواده با حرمت 
گذاشتن به محدوديت هاي روحي و جسمي آنها، بدون سخت گيري و 
زياده خواهي به فرزندانشان كمك كنند تا در كنار تجربه اين گردهمايي 
بزرگ معنوي، دچار دلزدگي، خستگي يا سرخوردگي نشوند. توجه به 
ظرفيت محدود كودكان، پرهيز از روايت هاي تلخ داستان عاشورا، ايجاد 
شرايط بازي براي كودك و تجربه استقلال براي نوجوان از مواردي است 
كه بايد خانواده ها و فعالان فرهنگي و موكب داران اين همايش عظيم 
در نظر داشته باشند. اگر ما به درس��تي عمل كنيم كودك در اين فضا 
خواهد آموخت و با تجربه اي گرانبها به زندگي بر مي گردد، البته اگر از او 
توقع رفتار بزرگسالانه نداشته باشيم. پياده روي اربعين تمرين عاشقي 
است و كودكان عاشقي را به خوبي مي فهمند. چه خوب است ما در اين 

مسير دلدادگي را از آنها بياموزيم. 

سيدالشهدا)ع( از حق الناس نمي گذرد

زيارت مي روي قبلش حسابت را صاف كن!
» روزی حضرت مسيح جايي مي رفت در  نيره 

مسير از قبرستاني رد  شد. همينطور كه ساري 
راه مي رفت به قبري رسيد و از پروردگار 
عالم درخواست كرد مرده اين قبر را زنده 
كن  تا من با او حرف بزنم. به او مي گويد: 
در برزخ حالت چطور است؟ او هم مي گويد: حال خوبي ندارم و 
وارث و شخص دلس�وزي را ندارم تا اين حال بد مرا علاج كند. 
مسيح از او پرسيد چرا حال تو بد است مي گويد من باربر بودم، 
روزي، ي�ك آقايي به من گفت بار هيزمی را ك�ه از هيزم فروش 
خريدم به خانه ما برس�ان و اينهم نش�انی. هي�زم را روي كولم 
گذاشتم. در راه ذره اي غذا در دندانم گير كرده بود. دستم را بردم 
پشت، اندازه يك دانه خلال از اين بار هيزم برداشتم و دندانم را 
خلال كردم و دور انداخت�م. از زماني كه وارد برزخ ش�دم دائم 
س�رزنش مي ش�وم چرا بي اجازه مالك، تصرف در م�ال مردم 
داشتی! چه حقي داشتي! چرا نگفتي!.« اين حكايت از زبان شيخ 
حسين انصاريان، منبري معروف نقل شده است كه مكتوب آن 
را در خودماني امروز آورديم و با همين حكايت ادامه خودماني 

امروز را مي نويسيم. 
  

 حق الناس در كلام اميرالمؤمنين)ع(
نقل از امام على)ع( است كه خداوند عزوجل فرمودند:» به عزت و 

جلالم سوگند كه از ظلم هيچ ظالمى نگذرم، گرچه زدن مشتى 
باشد، يا كشيدن دستى يا ش��اخ زدن گوسفند شاخدارى به 
گوسفندى بى شاخ. خداوند تقاص بندگان را از يكديگر مى 
گيرد تا جايى كه هيچ كس به گردن ديگرى حق و مظلمه  

نداشته باشد، آنگاه ايشان را براى حسابرسى مى فرستد.«
امير المؤمني��ن همچنين مي فرمايد:» اگر همه آس��مان 
و زمين را به من بدهند حاضر نيس��تم دان��ه اي را از دهان 
مورچه اي بگي��رم.« يعني به اي��ن  اندازه پاي ما حس��اب 

مي شود. و حالا رسيديم به سفر كربلا و مقطع زماني حساس 
»حلالم كن.« 

البته در طول سال و روزهاي ديگر هم اين لفظ را زياد مي شنويم و 
چه بسا كه مي گوييم: »حلام كن«. به لطف فضاي مجازي هنرهاي 

زيادي هم داريم تا جايي كه يك عكس حاضر و آماده مزين به بارگاه 
ملكوتي سيد الشهدا يا بين الحرمين را در صفحه خود مي گذاريم كه 

حاوي اين مطلب است: »عازم كربلا هستم، حلالم كنيد.« 
ما نمي دانيم مديون چه كس��اني هس��تيم؟! به چه كسي مقروض 
هستيم؟! به چه كسي بدي كرديم؟! كجا آبروي كسي را برديم و كجا 
لطمه زديم؟! با فرض ندانستن )البته بخش اعظمي از ظلم هايي كه 
به ديگران كرديم را مي دانيم(، خود شما اگر باشيد، با يك عكس به 
سراغ فرد مي رويد و مي گوييد فلان جا از تو دلخوري داشتم، حلالت 

نمي كنم! يا توقع داريد ديگران چنين كاري كنند؟ 
حلالم كن و تمام. گاهي وقت ها يك جمله، يك حرف كافي است يك 
عمر زندگي كسي را برهم بزنيم و آتشي در لحظه هاي او بيندازيم كه 
با هيچ آبي خاموش نشود. بدهكار هستيم و مالي را بايد به ديگري 

بدهيم اما ناديده مي گيريم و راهي سفر كربلا مي شويم! 
 حق الناس در كلام امام حسين)ع(

ما به همان كربلايي سفر مي كنيم كه سرور و سالار شهداي آن سيد 
الشهدا)ع( در شب عاش��ورا كه فردايش قرار است جنگ بين خير و 
شر در گيرد نيز دست از روشنگري برنمي دارد و خطاب به جمعيت 
همراهش مي گويد: »در ميان شما هركس حق الناسي به گردن دارد، 
نمي تواند ما را همراهي كند و مي تواند با استفاده از تاريكي شب ما 

را ترك نمايد.«
به اين وضوح و روشني مشخص است بدهكار حتي از پاي ركاب امام 

بودن محروم مي شود چراكه بدهي گردن خود دارد. 
 حق الناس چيست؟

حق الناس البته تنها به ماديات محدود نمي ش��ود و دايره وس��يع و 
گس��ترده اي دارد. همانطور كه ابتداي مطلب يكي از مثال هاي آن 
را نقل كرديم. »غيبت كردن، تهمت زدن، آبروي كس��ي را بردن و 
بي عدالتي« همه و همه حق الناس به شمار مي رود. در واقع حق الناس 

دو بعد مادي-معنوي و فردي-اجتماعي دارد. استاد معروف اخلاق، 
محمد ش��جاعي در اين زمينه مي گوي��د:» حق الناس فردي يعني 
به كسي بدهكار هس��تيم و عمداً يا سهواً حق كس��ي را مي خوريم. 
حق الناس عمدي و سهوي ندارد و حتي در خواب هم اگر دست مان به 
ظرفي بخورد و بشكند و براي ديگري باشد ضامن هستيم. حق الناس 
اجتماعي بس��يار سنگين است و انس��ان حق مجموعه و مؤسسه و 
ميليون ها انسان را ضايع مي كند. گاهي ما مال كسي را از بين مي بريم 
و گاه روح كسي را نابود مي كنيم و گاهي با آبرو و با شخصيت ديگري 

بازي مي كنيم. حق الناس، آزار و اذيت، تندي و تيزي و حتي ترس 
ديگران و تحمل نكردن ما از سوي ديگران اس��ت. از حضور فردي 
در محيط كار يا منزل و حتي س��اده تر از آن اينكه ديگران از حضور 
سخت و تلخ ما بترسند، حق الناس به حساب مي آيد. حق الناس به 
قدري مهم است كه حتي اگر پاي ما بوي بد بدهد از رفتن به مسجد 

منع شويم.« 
وي ادامه مي دهد:» ظلمي كه خ��دا هرگز از آن صرف نظر نمي كند 
ديني است كه مردم بر يكديگر دارند. پيامبر خدا)ص( مي فرمايند: 

شهادت، هر چيزى را پاك مى كند، مگر قرض را.«
 حق الناس در كلام خدا

از نظر آموزه هاي قرآن، هر كسي نسبت به ديگري ستمي روا داشت، و 
حقي از او ضايع كرد بايد ضمن توبه و استغفار به درگاه خدا، به اصلاح 
امر فاسد خويش بپردازد )بقره، آيه ۱۶۰؛ نساء، آيه ۱۴۶( و از مظلوم 
عذرخواهي كرده و از او عفو و گذشت و بخشش را بخواهد؛ و مظلوم 
از باب رحمت ، طالب حلاليت را عفو كند و از خطا و گناهش بگذرد. 
خداوند مي فرمايد: و گذشت كردن شما به تقوا نزديك تر است و در 
ميان يكديگر تفضل و بزرگوارى را فراموش مكنيد! زيرا خداوند به 

آنچه انجام مى دهيد بيناست. )بقره، آيه ۲۳۷(
چه بسا همانطور كه بيان شده گناه نكردن آس��ان تر از توبه كردن 
است، غيبت نكردن، تهمت نزدن، آزار نرساندن به ديگران و مظلمه 
برگردن خود نگذاشتن بسيار ساده تر از طلب بخشش و حلاليت 
گرفتن است. چه بسا روزي با عدالت خدا به خودمان بياييم كه 
با همان يك عمل يا حتي يك حرف س��اده ما مسير زندگي 
كسي به بي راهه رفته باش��د. يا مالي از ديگري بر گردن ما 
باشد كه سال ها زندگي او را به فلاكت و مسيرهاي باطل و 

غلط انداخته است. 
 حلالم كن و خداحافظ يعني چه؟! 

اگر حق الناس مادي داريم، دين خود را پرداخت كنيم تا 
فرد راضي شود. اگر خجالت زده ايم، واسطه اي بفرستيم تا 
ظلمي كه روا داشتيم مرتفع كنيم. اگر دسترسي نداريم، به 
نرخ روز رد مظالم پرداخت كنيم. اگر از بيت المال، مجموعه، 
مؤسسه و نهاد سوءاستفاده كرديم، به سازمان و مجموعه اطلاع 
دهيم. اگر تهمت و سرزنش و تحقير و ترس به دل كسي انداختيم، 
رفعش كنيم. اگر دل شكستيم، جبران كنيم، اگر دير شده به نحوى 
ديگر جبران كنيم. اگر مقروض هستيم، يا قرض را بدهيم يا از او تا 

بازگشت مهلت بگيريم. 
از ته دل بايد حلاليت بگيريم. ممكن است فرد به زبان بگويد حلال 
كردم اما واقعاً نكند. خلاصه اينكه به حساب خود برسيم قبل از اينكه 
خداوند به حساب ما برسد. در نهايت اينكه اگربه هيچ طريقى زورمان 
نمي رسد لااقل از دعاي روز دوشنبه غافل نشويد كه براي هر هفته 
ما لازم است. در اين دعا از خدا براي هر وعده و پيماني كه ناعهدي 

كرديم آمرزش مي طلبيم. 
باشد كه خدا كمك مان كند تا حق الناس دوست، رفيق، همكار، مدير 
و كارمند ، همسر، خواهر، برادر، خويش و غريبه و آشنا را هر لحظه در 

زندگي خود رعايت كنيم. 

خودماني

آنجا كه بايد  دل به دريا زد

همين جاست

دكتر معصومه مرادي

نويسنده، استاد دانشگاه و 
ويراستار ادبيات 
كودك و نوجوان

گاه
ن

پياده روي اربعين
 آرمانشهر گمشده انسان را

 مجسم مي كند

حجت الاسلام والمسلمين علي سرلك:

 زيارت اربعين نمونه عالي
سبك زندگي اسلامي را 

به نمايش مي گذارد

سيده رقيه آذرنگ نويسنده، پژوهشگر و فعال فرهنگي: 

پياده روي خانوادگي اربعين
صفا و صميميت 

به ارمغان مي آورد

دكتر محمود سعيدي رضواني، استاد دانشگاه و كارشناس ديني: 


